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  سميه عظيمي
دانش��گاه تمام تصوراتم را به هم ريخت. محيطي عريض 
و طويل پ��ر از دار و درخت. روز اول كه از س��ردر ورودي 
وارد دانشگاه ش��دم، جاده اي جلوي چشمم بود بلند كه 
انتهايش معلوم نبود. وسطش مثل اتوبان هاي درون شهر 
جدول كشيده بودند و پر بود از كاج هاي بلند و سروهاي 

قدكشيده. 
از نگهباني پرس��يدم واحد خواهران كجاس��ت؟ گفت: از 
همين جاده برو تا دست راستت ساختمان آجري قهوه اي 
را ببيني. سمت چپ هم س��اختمان هست اما آنجا واحد 

برادران است. از آنجا رد شو. 
بعد از 10 دقيقه شايد هم 15 دقيقه پياده روي به همان 
ساختمان هاي واحد برادران رسيدم. البته آنجا لب جاده 
اصلي نبود. جاده سه راهي شده بود و انتهاي راه سوم چند 

ساختمان عريض و طويل پيدا بود. 
10 دقيقه بعد هم به س��اختماني رس��يدم كه ش��كل و 
شمايلش برايم جالب بود. همان آجري و  قهوه اي. جلوي 
ورودي اش هم از همان درخت ها اما به شكل باغچه كاشته 

شده بود. 
وقتي داخل ش��دم خانمي جل��وي در ورودي گفت كجا 
مي روم و پاسخ دادم براي ثبت نام آمده ام. در مسير راه هم 
دانشجوياني مثل خودم را ديده بودم كه پياده يا با ماشين 
شخصي جاده را طي مي كنند تا به س��اختمان دانشگاه 
برسند. آنها هم مثل من حيرت كرده بودند از اين محيط و 

از اين مسير طولاني. 
با راهنمايي خانم حراست دم در به سمت اتاقك ثبت نام 
رفتم. بقيه هم بودند. چشم چرخاندم. پله هاي نيم دايره اي 
به سمت بالا و پايين توجهم را جلب كرد در ساختماني كه 
رنگ قهوه اي ديوارهايش بيشتر جذبم كرده بود. به نظرم 
دالاني تنگ و ترش مي آمد كه مهندسي معمار خواسته 
هنر مازبندي اش را اينج��ا بيازمايد. الحق هم كه خوب از 
عهده اش برآمده بود. چون خيلي ها حتي بعد از شش ماه از 

آمدنشان در اين ساختمان گرد و دوري، گم مي شدند. 
فضاي غريبي داش��ت. پله ها عريض بودند و نيم دايره اي، 
و بالا و پايين رفتن ازش��ان كار س��ختي بود. چون دقيق 
نمي توانس��تي طبقه بالا را در طول راه رفتن تش��خيص 

دهي. 
روز اول كلاس، به بغل دستي ام كه سرش مدام توي دفتر 
و كتابش بود، گفتم شما بلديد چطور به خوابگاه برويد؟ 
آخر من تنها گم مي شوم. سرش را آورد بالا و خنديد. گفت 
چيز عجيبي نيست، من هم گم مي شوم. بيا با هم برويم. 
تقريباً 10 دقيقه اي را دور ساختمان دور زديم با كلي خنده 
و شوخي و پرس و جو. هر چند شيطنت هم مي كرديم و 
مثلًا جايي كه يك نفر مي گفت برويد بالا مي رفتيم پايين. 

و بيشتر گم مي شديم. 
مريم همكلاسي ام بود و توي خوابگاه هم اتاق بغلي اتاق ما. 
صبح با هم مسير پر پيچ و خم دانشگاه را طي مي كرديم 
تا به كلاس برسيم و بعد هم با بازي برمي گشتيم خوابگاه. 

هي توي مسير گم مي شديم و هي پيدا.

ر وايت دانشجويي

تابوی درآمدزايی علوم انسانی کی می شکند؟

با مهرهاي چيني نماز نخوانيد!

در اين سال ها، عليه دانشگاه و براي خارج كردن دانشگاه 
از اين صحنه مبارزه خيلي تلاش كردند؛ علّتش هم اين 
است كه دانشگاه مهم است. دانشگاه اگر در خدمت انقلاب 
باشد خيلي مهم است؛ از خيلي از قشرهاي ديگر تأثيرش 
بيشتر است. اوّلاً همه جوانند، كم  تعلّقند، آماده  به  كارند، 
ذهن فعّالي دارند، فهيمند؛ اينها خيلي نكات مهمّي است؛ 
بعد هم بر روي محيط جامعه تأثير دارند؛ يعني دانشجوي 
انقلابي مي تواند روي محيط پيراموني خودش اثر بگذارد؛ 
اوّلش خانواده اس��ت، بعد مرتبطينند، بعد دوستان، و در 
محيط اجتماعي اثر مي گذارد؛ لذا براي اينكه دانشگاه را 
از هويت انقلابي خالي كنند و خلاص بكنند، خيلي تلاش 
كردند، خيلي كار كردند، خيلي سياست  ورزي كردند در 
اين زمينه. متأسفانه از داخل خود ما هم در مواردي كمك 
ش��د به اينها كه بتوانند دانش��گاه را انقلاب  زدايي كنند؛ 
يعني روحيه انقلابي، روحيه حزب اللّهي، روحيه مبارزه از 
محيط دانشجويي گرفته بشود. اينها مقدّمه بود. خطاب 
من به مجموعه  انقلابي و علاقه مند به مسائل انقلاب است؛ 
آنهايي كه انقلاب را دوس��ت دارند، آنهايي كه به  معناي 
واقعي كلمه انقلاب اس��لامي را وسيله نجات اين كشور و 
تأمين آينده اين كشور مي دانند؛ خطاب من به آنهاست. 
من مي گويم شما دانش��جوها بايد خودتان را در صفوف 
مقدّم اين مبارزه حس كنيد. يك مبارزه اي است، وجود 
دارد، تمام نشده، ممكن است حالاحالاها هم تمام نشود، 
ادامه داشته باشد؛ در صفوف مقدّم اين مبارزه بايد خودتان 
را احساس كنيد و قرار بدهيد. صحنه درگيري را ببينيد. 
يكي از اشكالات بزرگ اين اس��ت كه بعضي درگيري را 
حس نمي كنند، صحنه درگيري را نمي بينند، نمي فهمند 
كه ما درگيري داري��م. ارتباط اين مبارزه ب��ا خودتان را 
مدّنظر داش��ته باشيد. دانش��جو بايد احساس مسئوليت 
انساني، احس��اس مسئوليت مليّ، احس��اس مسئوليت 
ديني و اجتماعي و بين المللي بكند؛ اين چيزي است كه از 

دانشجو توقع مي رود. 
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کلام رهبر

1- وضع اقتصاد كشور خوب نيست. 
2- مطاب��ق آم��ار، از ح��دود 11/2ميليون نفر 
جمعي��ت داراي تحصي��لات عالي ي��ا در حال 
تحصيل در كل كش��ور، 5/7 ميليون نفر )51/4 
درص��د( غيرفع��ال هس��تند. اين يعن��ي آنكه 
بيش��ترين درصد بي��كاري موجود در كش��ور، 
بين فارغ التحصيلان دانشگاهي ديده مي شود. 
به عنوان مثال بهمن ماه 95، معاون وزير علوم، 
تحقيقات و فناوري با ارائه آماري در همين زمينه 
مي گويد: »امروز 50 هزار دانش آموخته بيكار در 
مقطع دكتري داريم كه سالانه 30 هزار نفر نيز 
به اين آم��ار اضافه مي ش��وند.« -3 جديدترين 
آمارهاي وزارت علوم مي گويد: »بيشترين سهم 
جمعيت دانشجويي كشور با 46 درصد مربوط 
به گروه علوم انساني است.« كنار هم قرار دادن 
مجموعه اين واقعيات، به ما مي گويد دانشجويان 
علوم انساني با احتمالي قريب به يقين، بيشترين 
سهم فارغ التحصيلان دانشگاهي بيكار را به خود 

اختصاص داده اند. 
اينكه توزيع جمعيت دانشجويي كشور ما به دليل 
عملياتي نشدن طرح مهم آمايش آموزش عالي، 
اس��تاندارد، منطقي و مبتني بر نيازهاي كشور 
نيست، حرف درستي اس��ت. با اين حال، سؤال 
اين است كه آيا تمام واقعيت همين است؟ آيا به 
راستي جمعيت عظيم دانشجويان علوم انساني 
كشور همواره بايد كابوس بيكاري ببينند؟ پاسخ 
ساده است: ابداً! راه حل اما چيست و ما با توجه 
به ظرفيت هاي عظي��م فرهنگي خود، چقدر در 
راستاي حل معضل اش��تغال دانشجويان علوم 
انس��اني گام برداش��ته ايم؟ خواهيد گفت: چرا 
گ��ودرز را به ش��قايق ربط مي دهي؟ اش��تغال، 
مس��ئله اي اقتصادمح��ور، تخصص��ي و جدا از 
فرهنگ اس��ت. فرهنگ كه نان و آب نمي شود! 
اتفاقاً خوب هم نان و آب مي شود. ساده تر بگويم: 

توقع اين است كه ما به عنوان كشوري با فرهنگ 
غني و تمدن كهن چندهزار ساله، منبع تغذيه 
فرهنگي بسياري از ملل جهان باشيم و از اين راه، 

نان هم بخوريم. 
بحث درآمدزايي از محصولات و صنايع فرهنگي 
در جهانِ امروز يك واقعيت اس��ت. كشورهاي 
مختلف با دارا بودن نگاه هاي بعضاً كاملًا متفاوت 
به مقوله فرهن��گ؛ در اين زمين��ه ورود كرده و 
سرآمد شده اند. دكتر علي مبيني دهكردي؛ عضو 
هيئت علمي دانشكده كارآفريني دانشگاه تهران 
در همين زمينه مي گويد: »مثلًا كش��وري مثل 
كره جنوبي تنها از طريق توليد اسباب بازي تراز 
تجاري مساوي صادرات 3 ميليون بشكه اي نفت 
ما ايجاد كرده است. درآمد سالانه كره جنوبي از 
اين طريق به 13 ميليارد دلار مي رسد. نزديك 
به 25 درص��د اقتصاد چي��ن را درآمد حاصل از 
محصولات فرهنگي تشكيل مي دهد.« نگاه ما به 
فرهنگ و حوزه علوم انساني اما غالباً غيراقتصادي 
است. ظاهراً ما- اعم از مردم عادي و حتي مديران 
فرهنگي- توجيه المسائل مفصلي هم در اين باب 
داريم كه روي جلد آن نوشته ايم: »كار فرهنگي 

بايد براي رضاي خدا باشد، نه پول!«
بر همين اساس، حناي كارآفريني و درآمدزايي 
در ح��وزه فرهنگ، غالب��اً ب��راي برنامه ريزان و 
دانشجويان حوزه علوم انساني ما نيز رنگي ندارد 
كه فرهنگ را چه به پول؟ مگر كسي به اين چيزها 
هم پول مي دهد؟ بله، كس��ي به اين چيزها پول 
نمي دهد، ما ولي همين روزها دانسته  يا ندانسته، 
براي كس��ب رضاي خدا، مهر و تس��بيح چيني 
مي خريم تا معنويت نمازهاي م��ان بالاتر برود 
ولي مواظبيم تا يك وقت به س��مت درآمدزايي 
در حوزه صناي��ع فرهنگي و خ��لاق نرويم! اين 
در حالي اس��ت كه برخلاف تصور عامه، فعاليت 
در حوزه صنايع فرهنگ��ي، تنها آورده اقتصادي 

ندارد. دكتر دهكردي با اش��اره به فعاليت هاي 
چين در همين زمينه مي گويد: »اينها به غير از 
اينكه دارند كار اقتصادي و درآمدزايي مي كنند؛ 
همزم��ان در ح��ال صادرك��ردن فرهنگ خود 
به تمام دنيا هس��تند و ما ت��ا مادامي كه صنايع 
فرهنگي قوي و درآم��دزا ايجاد نكنيم، هم ضرر 
اقتصادي مي كنيم و هم با پذيرفتن محصولات 
فرهنگي بيگان��ه و ارزش هاي هم��راه با آن؛ در 
حال استحاله فرهنگي خواهيم بود.« همه اينها 
در حالي اس��ت كه فرهنگ ايراني- اسلامي ما 
غني ترين فرهنگ است و خيلي از پتانسيل هاي 
بالقوه فرهنگي ما مي تواند تبديل به محصولات 
فرهنگي شود. ظرفيت بالقوه ديگري كه خاص 
فرهنگ اسلام ناب محمدي)ص( است و مي تواند 
باعث رونق اقتصادي اين صنعت ش��ود، ارتباط 
وثيق ارزش هاي فرهنگي ما با فطرت انساني- با 
هر دين و آيين- اس��ت. چنانكه به عنوان مثال، 
فيلم يوس��ف پيامبر)ع( به عنوان ف��رآورده اي 
از همين فرهنگ، توس��ط بيش از 70 كش��ور 
خريداري مي شود! عدم توجه مديريت آموزش 
عالي، وزارت صنعت، پارك هاي علم و فناوري و 
مراكز رشد به اين ظرفيت عظيم اما باعث شده 
است ما هنوز لوازم مدرسه فرزندان مان را نيز با 
عكس هاي مرد عنكبوت��ي تزئين كنيم! معضل 
اساس��ي تر در اين حوزه اما باز ه��م عدم اطلاع 
و توجه اس��اتيد و فارغ التحصي��لان حوزه علوم 
انساني به ظرفيت هاي عظيم موجود در اقتصاد 

فرهنگ است. 
مس��ئولان نيز با آنكه اس��تاد برگزاري همايش 
هس��تند! در اين حوزه حت��ي همايش چنداني 
برگزار نمي كنند تا حداقل توجه افكار عمومي، 
سرمايه گذاران، دانشجويان و اساتيد علوم انساني 
و فعالان فرهنگي كشور را به اين مهم جلب كرده، 
به گفتمان سازي در اين حوزه ورود كنند. سازمان 

تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان 
جهاد دانشگاهي البته اخيراً گام هر چند اندكي 
در اين زمينه برداش��ته و همزم��ان با پنجمين 
نمايش��گاه نوآوري و فناوري ربع رشيدي تبريز 
اقدام به برگ��زاري رويداد اس��تارتاپي صفاتك 
)كارآفرين��ي در صناي��ع فرهنگ��ي و خلاق( از 
مجموعه رويدادهاي كارآفريني جهاد دانشگاهي 
در تاريخ 21 الي 23 آبان و در محل نمايش��گاه 
بين المللي تبريزك��رد. بنا بر اعلام مس��ئولان، 
اين روي��داد كارآفرين��ي ترويجي و ب��ا رويكرد 
آموزش��ي بود. در اين رويداد مشاوران و مربيان 
با تخصص هاي كس��ب و كار، فناوري اطلاعات، 
صنايع خلاق، گرافيك و رايانه و كارآفريني جهت 
ارائه خدمات مشاوره اي و آموزشي تخصصي به 
شركت كنندگان حضور يافته و در نهايت سه تيم 

و ايده برتر ارزيابي، داوري و معرفي شدند. 
علاوه بر اين، در جريان اين رويداد دانشجويان 
و افراد علاقه مند و صاحب ايده در زمينه صنايع 
خلاق و فرهنگي گرد هم جمع مي شوند و ضمن 
اش��تراك گذاري طرح ه��ا و ايده ه��اي خلاقانه 
خود، شبكه س��ازي و تيم س��ازي، مهارت هاي 
كارآفريني و فرايند اجرايي س��ازي يك ايده تا 
كسب و كار و راه اندازي يك استارتاپ نوپا را در 
عمل آموخته و با كمك، مشاوره و نظارت مربيان 
متخصص رويداد ايده نوآورانه خود را توس��عه 
مي بخش��ند. رويدادهايي از جمله »صفاتك«، 
اگرچه عالي و اميدواركننده اس��ت، با اين حال، 
حل معضل ركود و بي خب��ري در عرصه صنايع 
فرهنگي كشور، همتي همگاني و ملي مي طلبد. 
كوتاه س��خن آنك��ه؛ معضلات موج��ود در اين 
حوزه اگر به درستي شناسايي و حلاجي شوند، 
فارغ التحصيلان حوزه علوم انساني مي توانند با 
آموزش مهارت هاي تخصص��ي بازار اين عرصه، 

بزرگ ترين پشتوانه اقتصاد كشور باشند.

خوب يا بد، رسم است كه مديران سازمان هاي 
مختلف دولتي، معمولاً بخش زيادي از مشكلات 
حوزه خود را به كمبود بودجه ربط دهند. معضل 
مذكور، طي سال هاي اخير و با توجه به وضعيت 
اقتصادي كشور رشد تصاعدي هم داشته است. با 
اين حال، وقتي سازمان هاي مسئول درآمدزايي 
هم چشم به بودجه دولتي مي دوزند، وضعيت 
فرق مي كند. حكايت كمبود بودجه پارك هاي 
علم و فناوري كش��ور از همين جنس اس��ت. 
بر اين اس��اس، 19 مهر 96، به��زاد قره ياضي  
رئيس امور تحقيقات  و فناوري  سازمان برنامه 
و بودج��ه كش��ور در خصوص  رش��د  اعتبارات 
پارك هاي علم و فناوري  گفته است: »اعتبارات 
پارك هاي فناوري رشد 25 درصد داشته  است.« 
وحيد احمدي معاون پژوهش و فناوري وزارت 
علوم ني��ز در همين زمين��ه مي گويد: »بودجه 
پارك هاي علم و فناوري كم اس��ت و به دنبال 
اصلاح آن براي سال 97 هس��تيم.« سؤال اين 
اس��ت كه آيا اساس��اً پارك هاي علم و فناوري 
بايد محتاج بودجه دولتي باش��ند؟ راستش را 

بخواهيد، بله!
به هر حال، ايجاد زيرساخت هاي پارك نيازمند 
بودجه است و در اين حرفي نيست. با اين حال، 
نگاهي به اساسنامه پارك هاي علم و فناوري به 
ما مي گويد پارك خوب هر سال بايد وابستگي 
خود به بودجه دولتي را كمتر كند، نه بيش��تر! 
در اساسنامه مذكور در تعريف پارك هاي علم 
و فناوري آمده اس��ت: »س��ازماني است كه به 
وس��يله متخصصان حرفه اي مديريت مي شود 
و هدف اصل��ي آن افزايش ث��روت در جامعه از 
طريق ارتقاي فرهنگ نوآوري و رقابت سازنده 
ميان شركت هاي حاضر در پارك و مؤسسه هاي 
متكي بر علم و دانش است.« در بخش ديگري 
از اساس��نامه، پنج منبع تأمين مالي براي يك 
پارك تعريف شده است كه تنها در يكي از آنها 

با اين جمله مواجه مي ش��ويم: »بودجه سالانه 
پارك كه از محل اعتبارات عمومي كشور تأمين 

مي گردد!«
مديران پارك ها اما ظاهراً تنها همان رديف اول 
را مي بينند و معتقدند دولت به جاي كمك هاي 
اعتباري به ش��ركت هاي دانش بني��ان، بايد به 
آنها كم��ك كند! ب��ه عنوان مث��ال، دكتر علي 
معتمدزادگان، رئي��س پارك عل��م و فناوري 
مازندران خرداد 95 در همين زمينه مي گويد: 
»معاون��ت علمي و فناوري رياس��ت جمهوري 
فعاليت هاي خوبي را شروع كرده ولي متأسفانه 
بيشتر تمركز آنها روي شركت هاي دانش بنيان 
است نه كمك كردن به پارك هاي علم و فناوري. 
ما عملًا در تأمين زيرساخت هاي فيزيكي و اوليه 
براي جذب س��رمايه و حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان مش��كلات عديده اي داريم و فقط 
اميدواريم كه اي��ن الگو اصلاح ش��ود.« معلوم 
نيست نظر ديگر رؤساي پارك هاي علم و فناوري 
كشور تفاوت چنداني با نظر جناب معتمدزادگان 

داشته باشد. ظاهراً شيريني بودجه دولتي آن قدر 
هست كه بتوان براي دريافت آن، بي خيال چهار 

رديف تعريف شده ديگر در اساسنامه شد. 
هم��ه اينه��ا در حال��ي اس��ت ك��ه محم��ود 
شيخ  زين الدين معاون نوآوري و تجاري سازي 
فن��اوري  معاونت علمي رياس��ت جمهوري در 
نشست سراس��ري رؤس��اي پارك ها، همزمان 
با اعلام خب��ر اختص��اص 2 درص��د از بودجه 
وزارت عل��وم براي توس��عه پارك ه��اي علم و 
فناوري، پارك ها را اين چنين از معتاد ش��دن 
به بودجه دولتي بر حذر داشته است: »يكي از 
فعاليت هايي كه دولت ها بايد انجام دهند بازي 
بدون توپ است و اين براي دولت ها بسيار مهم 
است اما متأسفانه به آن كمتر توجه مي كنند. 
پارك هاي علم و فناوري يكي از مصاديق بازي 
بدون توپ  دولت ها هستند.« ظاهراً اما رؤساي 
پارك هاي علم و فناوري كه طبق اساسنامه بايد 
»متخصصان حرفه اي« در توليد ثروت باشند، 
دوست دارند دولت علاوه بر توپ، ساير امكانات 

بازي را هم در اختيار آنها قرار دهد تا آنها فقط 
مدير باش��ند! در همين فضا، برخي عزم دولت 
براي ايجاد پارك هاي خصوصي را نيز به دليل 
كمبود بودجه پارك هاي دولتي، طرحي غيرقابل 
دفاع تلقي مي كنند! همه اينها در حالي است كه 
بنابر اعلام متخصصان اين حوزه و مس��ئولان 
دولتي، يكي از معضلات كنوني ما در اين زمينه، 
عدم آمايش سرزميني پارك هاي موجود و زياد 
بودن تعداد آنهاست! چنانكه رئيس پارك علم 
و فناوري مازندران از معضل جديدي در همين 
حوزه خب��ر داده، مي گويد: »اين مس��ئله فقط 
فضايي را ايج��اد كرده كه بعضي از ش��ركت ها 
همزمان در چند پارك حضور داش��ته باشند و 
عملًا آمار به ط��ور كاذب افزايش پيدا كند. اگر 
بخواهيم پارك ها و مراك��زي را ايجاد كنيم كه 
همين ش��ركت ها دوباره در آنها باش��ند، قطعاً 
دستاوردي نداشته ايم و صرفاً عدد و ارقام بيشتر 
شده است.« ساده ترين جمع بندي اين واقعيات 
متنوع در حوزه پارك هاي علم و فناوري كشور 
مي تواند اين باش��د كه مش��كل اصلي، كمبود 
بودجه دولتي نيس��ت، بلكه مديريت آن است! 
وانگهي، بخش اصلي تر مش��كل، عدم مهارت 
پارك ها در ب��ازي بدون توپ اس��ت. امري كه 
مي تواند براي هميشه آنها را معتاد بودجه هاي 

دولتي بيشتر و بيشتر كند!
اين در حالي است كه در متن گزارش تحليلي 
مركز پژوهش هاي مجلس از عملكرد پارك هاي 
علم و فناوري كشور در س��ال 94، مي خوانيم: 
»شواهد موجود نشان مي دهد برخلاف انتظار 
اكثر پارك ها نتوانس��ته اند به رغم چند س��ال 
حمايت دولتي درآمدزايي قابل قبولي داش��ته 
باش��ند كه كاربردي نب��ودن طرح ها ي��ا نبود 
تقاض��اي كافي ب��راي بس��ياري از محصولات 
فناورانه توليد داخل، مهم ترين دلايل بروز اين 

وضعيت به شمار مي آيد.«

  سحر محسني پارسا*
تحصيل در مقطع دكتري در كشورهاي مختلف از جمله ايران 
يك شغل محسوب مي ش��ود و به محض اينكه يك دانشجو 
در مقطع دكتري مشغول تحصيل مي شود يعني صاحب يك 
شغل پژوهشي شده و بابت آن حقوق دريافت مي كند. بايد 
بخشي از يك پروژه كلان را جلو ببرد يا مشكلي را با پژوهش 
حل كند اما در ايران دانش��جوي دكتري بدون هدف جذب 
مي شود و به رغم اينكه اين دوره تحصيلي يك شغل محسوب 
مي شود ولي هيچ حقوقي براي آن دريافت نمي كند بنابراين 
اين س��ونامي بيكاري دانش آموختگان دكت��ري مدرك به 
دست يا بهتر بگوييم عدم  آينده نگري مسئولان و بعضاً خلق 
دانش آموخته هاي رش��ته هاي اژدهاكشي! آن هم در مقطع 
دكتري، از مواردي است كه وقتي به غني بودن ايران )نه صرفاً 
از نظر نفت( به  عنوان يك محقق نگاه مي كنيم، مي بينيم ما 
ضعف مديريتي داريم، جامعه بيمار است و درمانگر هم دارد 

اما نحوه مديريت نيرو تأسف آور است.
دانش آموخته ه��اي دكت��ري از همين دانش��گاه تهران كه 
من درس مي خوانم، بعد از چندين س��ال ت��لاش براي پيدا 
كردن ش��غل هنوز بيكار هس��تند و دقيقاً در همان رشته ها 
ما مشكلات اجتماعي و صنعتي را در جامعه شاهد هستيم، 
كه دانشجويان دكتري مي توانند اين مشكلات را حل كنند 
ولي ما در جامعه و صنعت متكي به نيروي خارجي مي شويم، 
دانش آموخته هاي خودمان را خانه نشين و افسرده كرده ايم 
يا شده اند كالاي شيك تجاري ايران، ما دانش آموخته جوان 
دكتري صادر مي كني��م براي پيش��رفت و آباداني هر جا به 

غير از كشور.
مس��ئولان بايد پاس��خگو باش��ند كه چرا با اين تعداد زياد 
دانشجوي دكتري و دانش آموخته هاي دكتري در رشته هاي 
مختلف، براي حل معضلات اي��ران به نيروي خارجي متكي 
مي شوند و دانش��جوي دكتري مجبور  مي شود براي تأمين 
هزينه پايان نامه پروژه اي از كشور ديگر را انتخاب كند كه در 
نهايت، ايران و ايراني بشود موش آزمايشگاهي جهان مدرن 

و درد دنياي توسعه  يافته را درمان كند.
آزمون هاي ج��ذب هيئت علمي )ي��ا جديداً س��امانه هاي 
كارورزي( تبديل به محل تأمين درآمد برخي، آن هم از جيب 
دانش آموخته بيكار دكتري ش��ده اند، بدون اينكه مثمر ثمر 
باشند؛ اين در حالي است كه مقطع دكتري تخصصي وزارت 
علوم، در خود آيين نامه پذيرش دانشجوي اين دوره، تحت 
عنوان تربيت مدرس بيان ش��ده اس��ت، حال همه به خوبي 
مي دانند كه هيئت علمي ش��دن، يك آرزوي دست نيافتني 
براي دانش آموخته هاي اين مقطع است، جاي بسي تأسف 
دارد كه در همين آزمون جذب شهريور، شرط سپري كردن 
يك دوره آموزشي خارج از كش��ور را هم براي جذب، اضافه 
كرده بوده اند، مسئولان بايد پاسخگو باشند كه تا چه سني 
بايد تحصيل كرد و تا چه مرحله اي؟ چرا كشور تربيت شدگان 
سيستم آموزشي خود را نمي پذيرد؟ ما شبيه كسي هستيم 
كه پدر و مادرش رهايش كرده اند و كشورهاي خارجي براي 
پروژه هايش��ان از ايران كودك مي گيرند، در اصل ما فرزند 
هيچ كشور خارجي نمي شويم، بلكه نيروي كار رايگان و بدون 
هيچ گونه هزينه تربيتي براي آنها هستيم، آيا اين خيانت به 
وطن و خاك نيست؟ آيا اين نوعي برده فروشي آن هم از نوع 

فرهيختگان جامعه نيست؟
*دانشجوي دکتراي دامپزشکي دانشگاه تهران

يك��ي از مس��ائلي ك��ه باعث 
عقب افتادگي علوم انساني در 
كشور ما شده و باعث شده حتي 
در مواردي در اين حوزه با ركود 
مواجه باش��يم، كم توجهي به 
جايگاه اساتيد دانشگاهي علوم 
انس��اني به عنوان نظريه پرداز 
اس��ت. اي��ن مس��ئله ب��ه آن 
معناس��ت كه حرفه يك استاد 
درس دادن و نظريه پ��ردازي 
اس��ت و باي��د توليدكننده علم باش��د و اين موض��وع مورد 
كم توجهي است. علت آن هم اين است كه به اساتيد همزمان 
گفته مي شود بايد كيفيت تدريس بالا باشد و دانشجوياني را 
كه تربيت  مي كنيد، دانش شان به روز باشد. از سوي ديگر ارتقا 
و ترفيع همان اساتيد نيز وابسته به مقالات چاپ شده علمي و 
پژوهشي است. يعني از يك طرف ما بايد كارخانه توليد مقاله 
علمي و پژوهشي باش��يم تا بتوانيم موقعيت سازماني خود 
را حفظ كنيم و از آن طرف هم گفته مي ش��ود سطح كلاس 

نبايد پايين بيايد. 
مسئله ديگر اين است كه رونق علمي در كشور ما به معناي 
انتش��ار مقالات در مجلات علمي به زبان انگليس��ي در نظر 
گرفته شده است. اين خيلي خوب است كه ما در اين نشريات 
مقاله منتشر كنيم ولي بايد توجه كرد كه دل مشغولي هاي 
نشريات ISI خارجي با رويكردهاي ما در ايران نسبت به علوم 
انساني خيلي تفاوت دارد. بنابراين ما هرچه مقاله بنويسيم 
و به صورت ISI انتشار دهيم، با سد تفاوت رويكردها برخورد 

مي كند. 
ما بايد جايگاه اساتيد را تعريف كرده و مشخص كنيم از استاد 
چه مي خواهيم. آيا مي خواهيم حرفه اس��تاد، دانش��گاهي 
و نظريه پردازي باش��د. اگر هدف ما اين اس��ت، اين مسئله 
يك س��ري الزامات دارد. اگر هم بخواهيم استاد سر كلاس 
دانشجو را با اطلاعات به روز تربيت كند، مسئله ديگري است. 
مشكلي كه ما با آن مواجه هستيم اين است كه هر دوي اين 
رويكردها و نگاه ها از اس��اتيد انتظار م��ي رود و هر دوي اين 
مسائل با شرايطي كه دانش��گاه با كلاس هاي 30 تا 40 نفره 
دارد، شدني نيست. يكي از مهم ترين اقدامات براي برون رفت 

از اين مسئله تقويت انجمن هاي علمي اساتيد است.

تريبون دانشجويي

حرف استاد

اعتیاد پارک های علم و فناوری با تزریق بودجه دولتی حسن رضايي
   گزارش2 

چرا در علوم انساني عقب مانده ایم؟!

 پارادوكس دانشجوي دكتري بودن
 و بیكار ماندن!

دانشگاه بازي

در صف مقدم مبارزه اید!
دكتر مرتضي منشادي

 عضو هيئت علمي
دانشگاه فردوسي مشهد

حن�اي کارآفرين�ي و درآمدزايي 
در ح�وزه فرهن�گ، غالب�اً ب�راي 
برنامه ريزان و دانش�جويان حوزه 
علوم انساني ما نيز رنگي ندارد که 
فرهنگ را چه به پول؟ مگر کس�ي 
به اين چيزها هم پول مي دهد؟ بله، 
کسي به اين چيزها پول نمي دهد، ما 
ولي همين روزها دانسته  يا ندانسته، 
براي کس�ب رض�اي خ�دا، مهر و 
تسبيح چيني مي خريم تا معنويت 
نمازهاي مان بالاتر برود ولي مواظبيم 
تا يك وقت به سمت درآمدزايي در 
حوزه صنايع فرهنگي و خلاق نرويم!

كامران حاجي حسني
   گزارش يک 


